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Jubilál az SZKV -
Pirosok" a 9-es vonalon 

A lóvasúttól 
a trolibuszig 

Száz évvel ezelőtt, 1885 
tavaszán alakult meg a Sze-
gedi Közlekedési Vállalat 
jogelődje, a Szegedi Közúti 
Vaspálya Részvénytársaság. 
A/. egykori tőkepénzesek 
vállalkozását, a szegedi ló-
vasutat és a gőzüzemű te-
hervnntatást 1908-tól foko-
zatosan váltotta fel a villa-
mos üzem. A század húszas-
harmincas éveiben a gazda-
sági válság majdnem csődbe 
ju t ta t ta a társaságot, 1926-
ban a külföldi, főképp bel-
ga érdekeltségek, kivonták 
tőkéjüket, s ekkor a társa-
ság több iparvágányt, vá-
gánycsatlakozást felszámolt, 
járműveket adott el. 

A második világháború' 
szerencsére nem tett számot-
tevő kar t a város villamos-
vasút-hálózatában, igy a 
forgalom (már 1944. október 
19-én megindulhatott. Az 
államosítással 1949-ben ta-

nácsi felügyelet alá kerül t a 
cég. melynek neve 1950-től 
Szegedi Villamos Vasút Vál-
lalat. 1955-től pedig Szegedi 
Közlekedési Vállalat. 

Még ugyanebben ay. évben 
új profillal gazdagodolt a 
vállalat: a helyi autóbusz-
közlekedéssel, Érdekesség, 
hogy Szeged volt az első vi-
déki város, ahol csuklós 
buszok jártak. Az autóbu-
szokat 1963-ban vet je át a 
mai Volán jogelődje. A te-
herforgalom 1971-ben szűnt 
meg. 1977-ig három szegedi 
villamosvonalat számoltak 
fel — ám akkor az o la jár -
robbanás felülvizsgálatra 
ösztönözte a városi közleke-
déászervezöket: a vállalat 
megkezdhette pálya- és já r -
mű-korszerűsítési program-
ját, illetve a trolibusz-
üzemág előkészítését. 

A többire már emlékszünk. 
A vállalat történetének rö-
vid összefoglalását annak 
apropóján adtuk közre, hogy 
tegnap ünnepelte centenáriu-
mát az SZKV kollektívája, 
öksszekötve az emlékezést u 
V-es trolivunal megnyitásá-
val. 

Az ünnepi program dél-
előtt 10 órakor a vállalat 
Deák Ferenc utca 28—30. 
szám alatti oktatási központ-
jában a vállalattörténeti és 
szeged i közlekedéstörténeti 
kiállítás megnyitásával kez-
dődött. (A nagyközönség hol-
nap. szerdán 9-től 11.30-ig és 
14 órától 17 óráig, november 
7. éti 9. között 10-től 16 órá-
ig tekinthet i meg a doku-
men tu mgyü j tetnény t.) 

Délelőtt 11 órakor a Ta-
nácsköztársaság út ján, a 
múzeum mellett. Gazdag 
László, Az SZKV igazgatója 
tett jelentést Nagy Ervin 
közlekedési miniszterehelyet-
tesnek a 9-es trolivonal el-
készültéről. Elmondta: a 24 
millió 170 ezer forintos be-
ruházás eredményeként Sze-
ged leghosszabb trolibusz-
vonalán megindulhat a me-
netrendszerű forgalom. A 
vonal négyvezetékes építési 
hossza 3,6 kilométer, forgal-
mi hossza 8 kilométer. A ki-
viteli terveket a budapesti 
TEN—T Gazdasági Munka-
közösség és a Dél-magyar-
oiTszági Áramszolgáltató Vál-
lalat készítette. A kivitele-
zés 1985. augusztus 22-én 
kezdődött, és 1985. november 
l-jén fejeződött be. Az igé-
nvek szerint további já ra t -
sürí tésre és gyorsjáratok in-
dítására is lehetség lesz. 

Az SZKV 9-cs trolijain tegnap ingyen utazhatott mindenki 

A 9-es troli vonal megva-
lósításában közreműködőket 
Nagy Ervin koszöntnttp. 
Majd arról szólt, hogy a tár-
ca és a hozzá tartozó válla-
latok vezetői néhány nappal 
ezelőtt értékelték az ágazat 
helyzetét, határozták meg a 
következő öt év feladatait . A 
már -már túl gyakran emle-
getett nehézségek ellenére is 
eredményesen oldották meg 
feladataikat a tömegközleke-
dés felelősei. A miniszterhe-
lyettes utalt az utóbbi idő-
szak nagy közlekedési beru-
házásaira, az ú j ferihegyi lé-
gikikötőre, az Ml-es ú j sza-
kaszának elkészültére, a pá-
lyaudvar-rekonstrukciókra, a 

hidak felúj í tására , az ú j 
alul- és felüljárókra. Beje-
lentette, hogy még ebben a 
hónapban megnyitják a for-
galom előtt a z M5-ÖS út első 
szakaszát, mely Szeged és 
Budapest között is lényege-
sen jobb utazási lehetőséget 
teremt. 

Nagy Ervin a továbbiak-
ban a szegedi tömegközleke-
dés fejlődéséről szólt. Tizen-
öt év alat t az utasszám két 
és félszeresére, az utaskilo-
méterekben mér t szállítási 
tel jesí tmény háromszorosára 
nőtt. A város 140 kilométe-
res hálózatán évente 168 
millióan utaznak. Az SZKV 
kétszáz járműve évente 520 
millió utaskilométert telje-
sít, s most, a hatodik troli-
vonal átadásával tovább ja-
vulnak az utazás feltételei. 

Erről az ünnepség vendé-
gei is meggyőződhettek: a 
T6 281 jel/.Asű piros Ikarus 
—Gang troli — melyről a 
BKV vezetői irigykedve álla-
pították meg, hogy ilyen még 
Budapesten sincs — Oláh 
László irányításával Felsővá-
ros felé tett egy kört. Utas-
terében Petrik Istvánnal, a 
megyei tanács elnökének ál-
talános helyettesével, Papp 
Gyula városi tanácselnökkel, 
Fraknóy Gáborral, a városi 
pártbizottság ti tkárával és a 
társvállalatok, társadalmi 
szervezetek képviselőivel. 

Az ünnepség és a vonal-
próba után Nagy Ervin ki-
tüntetéseket adott át. Mi-
niszteri dicséretben része-
sült Bába György csoportve-
zető, Kalmár József villa-
moskocsi-vezető és Timár 

Pál munkaügyi osztályveze-
tő'. Mihálka József szb-ti lkár 
már korábban átvette Kiváló 
Munkáért kitüntetését. 

Tegnap délután a Techni-
ka Házában A városi tömeg-
közlekedés fejlesztése az ez-
redfordulóig címmel konfe-
renciát rendeztek, melyet 
Eraknóy Gábor nyitott meg. 
Ott volt Györffy László, a 
megyei pártbizottság képvi-
seletében. Kiss Jenő, a Bu-
dapesti Közlekedési Vállalat 
vezérigazgató-helyettese be-
vezető előadásában abból in-
dul t ki, hogy amit most te r -
vezünk, az a elkövetkezendő 
15-20 évben meghatározója 
lesz a tömegközlekedésnek. 
Már most vizsgálnunk kell 
tehát a fejlesztés lehetséges 
út jai t , abból a szempontból 
is. hogy mire lesz képes az 
ipar. A villamos üzemágban 
autóbusz-szabványnak meg-
felelő. könnyű szerkezetű, 
kevefcebb energiát és anya-
got „fogyasztó" kocsikra 
lesz szükség. Az autóbusz-
parkon belül a nagyobb be-
fogadóképességű kocsiké, a 
trolik esetében a csuklósoké 
a jovö. Kiss Jenő beszámolt 
néhány, a BKV-nál folyó kí-
sérletről is„ egyebek között 
az utasforgalom mérésének 
ú j módszeréről. 

Három közlekedési válla-
lat főmérnöke is befezámolt 
a konferencián az adott te-
lepülések fejlesztési elkép-
zeléseiről, Kolozsvári István 
(Miskolc) az ú j típusú Tatra 
villamoskocsik tervezett 
honosításáról tájékoztatta a 

résztvevőket. Miskolc ugyan-
is á nagyvárasok 'közti mun-
kamegasztásban a villamos-
kísérleteket vállal ta föl. 
Krista Géza a debreceniek 
távlati fejlesztési elképzelé-
seit vázolva kifej tet te : váro-
sa az elektromos meghaj tá -
sú jármüveknek kíván el-
sőbbséget adni a következő 
évtizedekben. Vértesi Gyula, 
az SZ.KV főmérnöke a vál-
lalatok közti együttműködés, 
a közös já rmű- és alkatrész-
javítási, pályafelújítási prog-
ram eredményeit és terveit 
ismertette. Jövőre közös vál-
lalat alapítását tervezik, 
amely a BKV-nál, a DKV-
nál és az SZKV-nál a trolik 
feLsövezetékének alkatrész-
ellátását segítené. 

A centenáriumi ünnepi 
program tegnap este az 
SZKV dolgozóinak novem-
ber 7-ét köszöntő gyűlésével 
folytatódott. A vállalat igaz-
gatója mondott beszédet, 
majd a munkában é lenjáró 
dolgozókat tünte te t t ki. Ki-
lencen lettek kiváló dolgo-
zók, Horváthné Magyari Ida 
és Kuczora József a Kiváló 
ll'jú Szakember címet, Takó 
Ferenc a Szakma I f jú Mes-
tere címet érdemelte ki. Bá-
bincu Jenő 1 millió 250 ezer 
kilométer balesetmentes ve-
zetésért kapott oklevelet. 
KISZ-érdemérem birtokasa 
lett Rózsa Miklós, Marzsea 
Istvánt a 10 éves önkén les 
Tűzoltó Szolgálati Éremmel 
tüntették ki. Véradásért 36-
an részesültek elismerésben. 

P. K. 

Bányát avattak 
Hétfőn megkezdődött a 

széntermelés a Tatabányai 
Szénbányák mányi bányá-
jában. Egyetlen gombnyo-
mással működésbe hozták 
az 1700 méter hosszú föld 
alatti , szállítórendszert, s 
néhány percen belül fel-
színre került a bánya ter-
méke, a jó minőségű eocén 
korú barnaszén. 

Az esemény alkalmából 
munkásgyülést rendeztek, 
amelyen ott volt Havasi 
Ferenc, az MSZMP Politi-
kai Bizottságának tagja, a 
Központi Bizottság ti tkára, 
Kapolyi László ipari mi-
niszter, Kovács László, a 
Bányaipari Dolgozók Szak-
szervezetének főti tkára és 
Antalóczy Albert, az 
MSZMP Komárom Megyei 
Bizottságának első ti tkára 
is. 

Az ú j bánya jelentőségét 
Fekete Lajos, a Tatabányai 
Szénbányák vezérigazgatója 
méltatta. Egyebek közölt 
elmondotta, hogy több éven 
át megfeszített ütemben 
dolgoztak a fontos beruhá-
záson. számos akadályt — 
például vízbetöréseket — 
küzdöttbk le, és most a ter-
vezett határidőre megkezd-
ték a szén termelését az ú j 
bánya első frontfejtésében. 
Az átlagosnál nehezebb kö-
rülmények közölt is kima-
gasló teljesítményt nyújtot-
tak a bánya építői. 

A mányi bányában a/, 
idén 190 ezer tonna, az át-
lagosnál jobb minőségű, 
háztartási tüzelésre alkal-
mas szenet termelnek. A be-
ruházás folytatódik, s jövő-
re már 350 ezer tonna sze-
net küldenek felszínre. 1908-
ban érik el a termelési csú-
csot, ekkor már 900 ezer 
tonna szenet bányásznak. 

Az új bányával egyidejű-
leg avatták fel a Tatabányai 
Szénbányák a p részé n - mos ó-
iát. amelynek üzembe he-
lyezésével jelentősen javít-
juk a szén és a brikett mi-
nőségét. 

Az ünnepi gyűlésen Hava-
si Ferenc gratulált a bánya 
tervezőinek és építőinek. 
Utalt arra, hogy a nagyegy-
házi és a Márkus-hegyi, 
most pedig a mányi banya 
átadásának milyen nagy je-
lentősége van a magyar 
szénbányászatban és ipar-
ban. A tapasztalatok szerint 
szükség van arra , hogy az 
illetékesek továbbra is fo-
lyamatosan foglalkozzanak 
az energetikai kérdésekkel, 
hiszen a bányászatban a 
döntések eredménye, követ-
kezménye csak 6-8 év múl-
va jelentkezik. A régi ter-
vek. elképzelések szerint ma 
hazánkban évente 17 millió 
tonna szenet kellene bá-
nyászni, ezzel szemben az 
évente felszínre kerülő 26 
millió tonna is kevésnek bi-
zonyul. Ezért továbbra is 
rendkívüli erőfeszítésekre, a 
realitásokra jobban alapozó 
szénbányászati fejlesztések-
re van szükség. Havasi Fe-
renc elismeréssel szólt a 
Tatabányai Szénbányák kol-
lektívájáról, amelyre min-
dig is a vállalkozó szellem, 
az ú j megoldások kérésére 
volt a jellemző. A mányi 
beruházásnál is igazolták jó-
hírüket. mert ötletes meg-
oldásokkal hozzájárultak ah-
hoz. hogy mielőbb szenet 
adjon az ú j bánva. Kérte az 
ú j akna dolgozóit: a nagy-
értékű berendezések lelki-
ismeretes kezelésével példa-
mutató munkával já ru l ja -
nak hozzá ahhoz, hogy a 
mányi bánya a kitűzött ha-
táridőre é r j e el teljes kapa-
citását. 

Az ünnepi gvülés befeje-
zéseként Kapolyi László és 
Fekete Lajos kitüntetéseket 
adott át a bánva építésében 
kiemelkedő munkát végzett 
dolgozóknak. 35-en részesül-
tek miniszteri, KISZ-, illet-
ve vállalati kitüntetésben. 

(MTI) 

Szentes 

Új kenyérgyár 
A szentesiek és főleg a 

sütőipari szakmunkások jól 
emlékeznek arra , hogy p á r 
évvel ezelőtt sokan panasz-
kodtak a kenyér minőségére, 
másrészt az üzemben a nem 
éppen korszerű technika kö-
vetkezményeként nagy volt a 
fizikai igénybevétel, és gon-
dot okozott a pékek után-
pótlása. Úgyhogy be is zár-
ták a szentesi kenyérgyárat, 
és átmenetileg Csongrádról 
látták el sütőipari termé-
kekkel Szentest és a kör-
nyék településeit. 

Kisteleken: 

Magyar-szovjet barátsági nap 
Magyar—szovjet barátsági 

napot rendezlek tegnap, hét-
főn Kisteleken. Az esemény-
re a városi jogú nagyközség-
be érkezett Albert Vaszilje-
vics Luzsanovszkij, a filoló-
gia tudományok kandidátu-
sa. a Szovjet Tudo-
mány és Kultúra Háza 
munkatársa. A vendéget a 
kisteleki népfrontbizottságon 

fogadták, majd a pártbizott-
ságon tájékoztatták a nagy-
község életéről, fejlődéséről. 

Délelőtt a szovjet ven-
dég a Kábel Müvek gyár-
egységében üzemlátogatá-
son vett reszt. délután 
pedig megtekintete az 
Árpád fejedelem gimná-
zium és postaforgalmi szak-

középiskola kollégiumát, 
majd meghívták az iskolai 
ünnepségre, amelyet a nagy 
októberi szocialista forrada-
lom 68. évfordulója tisztele-
tére rendeztek. A. V. Lu-
zsanovszkij az ünnepség 
után elbeszélgetett az 
MSZBT : tagcsoportok képvi-
selőivel, s gondolatokat cse-
réltek 

A tegnap, hétfőn délelőtt 
tartott ünnepségen építőipari 
és gépészeti szempontból tel-
jesen újjávarázsolt üzemet 
adtak át — a „próbajára tá-
sok" után — a rendeltetésé-
nek. 

Az 50 milliós rekonstruk-
cióhoz közel 30 millió fo-
rintot adott a megyei tanács, 
a többit a Csongrád Megyei 
Sütőipari Vállalat s a j á t fe j -
lesztési alapjából fedezte. A 
kivitelezésben döntő szerepe 
volt a Csomiép Vállalatnak. 
A modern technológia je-
gyében például két cseh-
szlovák gyártmányú kemen- \ 
cét helyeztek el, de a többi 
munkafolyamat is megfele-
lő technikai színvonalon áll. 
A munkatermeket egészíti 
ki a raktár , a Kazánház, 
több más kisegítő egység, és 
nem utolsósorban a dolgo-
zók kényelmét szolgálják a 
szociális létesítmények. A 
kenyeret két műszakban ál-
lítják elő, és egyelőre 13 
tonna az előirányzott meny-
nyiség. ugyanakkor süte-
ményből is tekintélyes a 
gyártási Kapacitás. 

Az üzem átadását jelképe-
.5 szalagot Labádi Sándor, 

a városi pártbizottság első 
t i tkára vágta el. 

k 


